
 المستخلص
 

تناولت هذه الدراسة موضوع سياسة الملك خالد الإصلاحية في مجالات الرعاية     
والذي لم يحظ من قبل بدراسة وبحث ( م5311-5391/ هـ 5041-5931)الاجتماعية 

واتبعت الدراسة المنهج التاريخي التحليلي المستند على الوثائق الرسمية والتي أظهرت  ،متعمق
وقد بدأت الرسالة بمقدمة  ،سياسة الملك خالد الإصلاحية في تحسين مجالات الرعاية الاجتماعية

ومن تولى مقاليد  –يرحمه الله  –عن الرعاية الاجتماعية في عهد المؤسس الملك عبدالعزيز 
ثم تناولت الدراسة في الفصل الأول العوامل  ،(الملك فيصل –الملك سعود )من بعده  الحكم

 ،المؤثرة في الرعاية الاجتماعية وأجملناها في العامل الديني والعامل السياسي والتنظيم الإداري
 أما بالنسبة لإبراز دور المؤسسات الاجتماعية فقد قامت الدراسة بإبراز أهم هذه الدور والتطور

 .الذي مرت به

 ،وتلقي هذه الدراسة الضوء على أهم اللوائح والأنظمة المستحدثة في عهد الملك خالد   
كما اشتملت على العديد من الإحصائيات سواء للدور والمؤسسات الاجتماعية أو لأعداد 

 .المستفيدين من هذه الدور وتطورها في عهد الملك خالد

لاجتماعي أهم مؤسسات الرعاية الاجتماعية منذ نشأته وتناولت كذلك الدراسة الضمان ا   
  .وتغير مسماه والتطور الذي حدث في عهد الملك خالد لهذه المؤسسة

وأخيرا اشتملت الدراسة على آثار الرعاية الاجتماعية من النواحي الاجتماعية والاقتصادية    
 .التعليمية

 :إلى نتائج  مهمة منها  الدراسة قد خلصتو 
الملك خالد في تحسين الرعاية الاجتماعية للمواطنين أدى إلى بناء القواعد والتنظيمات  دور

وتأكيده على استمرار تطويرها بالإضافة إلى التطور الواضح  ،واللوائح الأساسية المنظمة للعمل
 .والسريع في مستوى الرعاية الاجتماعية الذي شهده المجتمع السعودي

  



 

Abstract 

The study shows the political reform of social welfare at the late King 

Khalid (1395 – 1402) which has not been deeply investigated. It follows the 

historical analysis course that depends on the official documents showing the 

political reform to improve the social welfare fields. It begins with an 

introduction about the social welfare in the reign of king AbdulAziz ,King Saud 

and King Faisal , may Allah mercy on them. In chapter one , it deals with the 

factors that influence the social welfare : religious ,political and administrative 

regulation factors.Also, it shows the role and the development of social 

institutions. 

 The study shows the most important rules and regulations which were 

developed in the reign of King Khalid. It includes the statistics for houses , social 

institutions , the number of beneficiaries and developing path. 

 The study shows the social security since its establishment, changing name 

and the development which took place for such institution.  

Finally , the study finds out the social welfare effects to the social 

,economical  and educational aspects. 

The study concludes a number of results such as the role of King Khalid 

for the improvement of the social welfare for citizens which help set main rules 

and regulations and continuous development. In addition, it concludes rapid and 

clear development of social welfare in the Saudi Society.   
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